



ELSEVIER

Contents lists available at ScienceDirect

Comptes Rendus Physique

www.sciencedirect.com



Editorial

During the year 2009, important changes have been decided in the editorial policy of the Comptes Rendus Physique/Astronomie. Since 1st January, 2009, only articles recommended by a competent member of the Academy can be accepted. These articles are generally (though not necessarily) parts of a dossier devoted to a subject of current interest. These dossiers are highly appreciated by almost all readers. We hope they will continue to present coherent sets of papers, understandable by a broad audience, thus contributing to the construction of a scientific culture.

Notes spontaneously submitted by their authors are, in principle, no longer taken into consideration. This decision is mainly motivated by the high rejection rate of such manuscripts. Thus the task of our referees has been particularly unrewarding.

On the other hand, the notes accepted were of an excellent overall level. Such good articles will easily find the support of an outstanding physicist, which will allow publication in our journal.

Other changes have taken place in the year 2009. Guy Laval, who has much to do with his other tasks, resigned from his charge of Editor-in-Chief. He had this responsibility for many years, during which he greatly contributed to the improvement in the level of the journal. In the future he will still help us, as a member of the committee of 12 physicists who will from now on take the editorial responsibility. This collective direction should provide our journal with a greater diversity and a wider influence.

In the production team, Christine Gray will be as efficient as before; in particular she will recall the schedule to the physicists. However, Marina Jimenez, whose competence and heartiness will be unforgettable, has been replaced at the Académie by Arlette Soulacroup.

We hope that, in their new habit, the Comptes Rendus Physique will satisfy their readers and attract authors.

The Editorial Committee

Available online 18 February 2010

Editorial

Au cours de l'année qui vient de se terminer, des changements importants ont été décidés dans la politique éditoriale des Comptes Rendus Physique / Astronomie. Depuis le 1er janvier 2009, ne peuvent plus être acceptés que des articles recommandés par un Académicien compétent. Ces articles sont en général (mais pas nécessairement) des éléments d'un dossier consacré à un sujet d'actualité. Ces dossiers jouissent en effet de l'intérêt quasi unanime de leurs lecteurs. Nous souhaitons qu'ils continuent à présenter, sur des thèmes au coeur de l'actualité scientifique, des ensembles cohérents d'articles compréhensibles en dehors du cercle restreint des spécialistes, contribuant à la construction d'une véritable culture scientifique.

Les notes soumises spontanément par leurs auteurs ne sont plus, en principe, prises en considération. Cette décision est motivée principalement par le taux de rejet considérable que ces manuscrits rencontraient. Nos rapporteurs se voyaient ainsi soumis à un pensum particulièrement ingrat.

Certes les notes acceptées étaient dans l'ensemble d'un excellent niveau. A l'avenir, les bons articles trouveront aisément l'appui d'un physicien éminent qui leur ouvrira l'accès à nos colonnes.

D'autres changements ont marqué l'année 2009. Ainsi, Guy Laval, appelé à d'autres fonctions, a obtenu d'être déchargé de sa charge de rédacteur en chef. Au cours des longues années où il avait rempli cette fonction, il avait considérablement amélioré le niveau de la revue. Il continuera à nous aider, comme membre du collège de 12 physiciens qui désormais assurera la responsabilité de la rédaction. Cette direction collégiale devrait assurer à notre journal une plus grande diversification et un meilleur rayonnement.

Dans l'équipe de production, Christine Gray continuera à faire merveille, notamment en rappelant aux physiciens l'existence du calendrier. Par contre, Arlette Soulacroup a remplacé Marina Jimenez à l'Académie des sciences, dont la compétence et la cordialité, que nous n'oublierons pas, seront utilisées pour d'autres tâches.

Nous espérons que les Comptes Rendus Physique, ainsi renouvelés, donneront satisfaction à leurs lecteurs et attireront les auteurs.

Le Comité éditorial